
 گراميداشت چهلمين سالگرد 
حماسه فتح ميمك برگزار شد

چهلمين سالگرد حماسه فتح ميمك     ايلام
با رعايت تمامي پروتكل هاي بهداشتي 

در مصلاي شهرستان ايلام برگزار شد. 
سرتيپ دوم س��تاد امير محمدرضا فولادي، رئيس بنياد حفظ آثار و نشر 
ارزش هاي دفاع مقدس ارتش در مراس��م چهلمين سالگرد حماسه فتح 
ميمك گفت: ميمك به علت ارتفاعات راهبردي خود از ۸۰ سال پيش همواره 
مورد مناقشه ايران و عراق بود، چراكه ارتفاعات اين منطقه تا كيلومترها از 
عمق خاك سرزمين حريف را در تسلط خود دارد و صدام نيز با اشراف به اين 
موضوع قبل از شروع جنگ اقدام به تصرف ميمك كرد.  وي افزود: با تصرف 
ميمك مردم عشاير ايل خزل و ارتش اقدام به بازپس گيري ميمك كردند 
و فرماندهان ارتش همزمان دو گزينه آزادسازي مهران و ميمك را داشتند 
كه آزادسازي ميمك با توجه به موقعيت سوق الجيشي خود به گزينه اول و 

اصلي براي فرماندهان و اتاق فكر جنگ كشور انتخاب شد.
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88498441سرویس  شهرستان

سيد احمدهاشمي اشكامحمد رضا هادیلو

از زمان ش�روع      اردبيل
س�ال تحصيلي 
تاكنون 1۰۰ دستگاه گوشي تلفن همراه و تبلت 
هوشمند تهيه و در بين دانش آموزان نيازمند 

خلخالي توزيع شده است. 
رضا محمدي مدير آموزش و پ��رورش خلخال با 
اشاره به توزيع ۱۰۰ دستگاه گوشي و تبلت در بين 
دانش آموزان اين شهرس��تان از زمان شروع سال 
تحصيلي تاكنون گفت: در حال حاضر بيش از هزار 
دانش آموز فاقد امكانات تحصيل در فضاي مجازي 
از جمله گوش��ي تلفن همراه هوشمند و تبلت در 
مدارس شهري و روستايي اين منطقه شناسايي 
شده اند كه شامل ۱۰ درصد از مجموع دانش آموزان 
در حال تحصيل هس��تند.  وي افزود: در شرايط 
فعلي كه امكان تحصيل حضوري در هيچ يك از 
مدارس شهري و روس��تايي منطقه وجود ندارد، 
دانش آموزان براي بهره مندي از آموزش هاي ارائه 

شده در فضاي مجازي و شبكه آموزشي شاد نيازمند 
امكاناتي همچون گوش��ي و تبلت هستند.  مدير 
آموزش و پرورش خلخال بضاعت كم، درآمد پايين 
خانواده ها و بالا بودن قيمت گوشي تلفن همراه و 

تبلت را از عوامل مؤثر در بي بهره بودن تعداد زيادي 
دانش آموز از برنامه هاي آموزشي فضاي مجازي و 
شبكه آموزشي شاد ذكر كرد.  محمدي با بيان اينكه 
كرونا تمام مسائل آموزشي را تحت شعاع قرارداده، 

تصريح كرد: تعداد قابل توجهي از دانش آموزان نيز 
براي اس��تفاده از برنامه هاي شبكه شاد به  صورت 
محدود از گوشي تلفن همراه نزديكان خود استفاده 
مي كنند.  وي افزود: تاكنون هيچ گونه اعتبار دولتي 
براي تهيه چنين لوازمي در اختيار آموزش و پرورش 
خلخال قرار نگرفته و با توجه به ادامه وضعيت شيوع 
ويروس كرونا بايد براي تأمين اين امكانات فكري 
انديشيده ش��ود.  مدير آموزش وپرورش خلخال 
ادام��ه داد: خانه نش��يني و دوري دانش آموزان از 
مدرسه لحاظ وجود ش��رايط كرونايي در جامعه 
در كنار مشكل دسترسي به امكانات تحصيل در 
فضاي مجازي منجر به قطع ارتباط كامل برخي از 
دانش آموزان با مدرسه مي شود.  محمدي تشريح 
كرد: در حال حاض��ر ۶۶ درص��د از دانش آموزان 
خلخالي از برنامه هاي شبكه آموزشي شاد بهره مند 
بوده و ۳۳ درصد از برنامه هاي تحصيلي ارائه شده 

در فضاي مجازي محروم هستند.

اهدای۱۰۰گوشي و تبلت به دانش آموزان نیازمند خلخالي

اهداي جهيزيه به ۳۵ هزار زوج مددجوي كشور
معاون حمايت و     گلستان
سلامت خانواده 
كميته امداد از ارائه ۳۵ هزار سري جهيزيه 
به زوج هاي جوان تحت حماي�ت از ابتداي 
س�ال جاري در س�طح كش�ور خب�رداد. 
حسين خدرويس��ي معاون حمايت و سلامت 
خانواده كميته امداد در حاش��يه سفر به استان 
گلستان، با اشاره به اهميت خدمات مددكاري در 
حفظ كرامت مددجويان، گفت: با توجه به شرايط 

سخت اقتصادي و شيوع كرونا، تمامي امدادگران با تلاش شبانه روزي و جهادي در كنار مأموريت هاي 
اصلي خود به كمك رساني در حوزه هاي مختلف مي پردازند.  وي با اشاره به اهداي ۳۵ هزار سري جهيزيه 
به زوج هاي جوان در سال جاري، افزود: از ابتداي سال جاري تاكنون ۸۵ هزار قلم لوازم ضروري منزل و 
۲۵ هزار قلم كالاي اساسي ميان خانواده هاي تحت حمايت از جمله نيازمندان گلستاني توزيع شده است.  
معاون حمايت و سلامت خانواده كميته امداد خاطرنشان كرد: در سال جاري با تمركز بر توسعه بيمه 

اجتماعي، ۳۵۰ هزار خانوار عشايري و روستايي تحت پوشش بيمه اجتماعي قرار گرفتند.

تشكيل هسته ياوران نماز در واحدهاي توليدي زنجان
مديركل تعاون     زنجان
كار و رف���اه 
اجتماعي زنجان با اشاره به اهميت فريضه نماز 
در حفظ ارزش هاي انس�اني از تشكيل هسته 
ياوران نماز در واحدهاي توليدي استان خبرداد. 
محمدرضا يوس��في مدي��ركل تع��اون كار و رفاه 
اجتماعي زنجان گفت: با توجه به اهميت فريضه 
نماز و نقش مؤثري كه در حفظ ارزش هاي انساني و 
ارتقای وضعيت فرهنگي و اجتماعي دارد، لذا هسته 

ياوران نماز در واحدهاي توليدي استان تشكيل مي شود.  وي افزود: با توجه به محسنات و آثارخوبي كه نماز دارد 
و در راستاي ترويج و توسعه فرهنگ نماز برگزاري دوره هاي آموزشي براي مديران واحدهاي توليدي در اولويت 
برنامه هاي شورا باشد آثار و نتايج آن اعلام گردد و برگزاري مسابقات احكام، فرهنگ نماز، پژوهش در خصوص آثار 
آن با اعلام فراخوان در بين تمامي همكاران و كاركنان واحدها صورت گيرد.  مديركل تعاون كار و رفاه اجتماعي 
استان زنجان ادامه داد: اين رسالت در دو بخش قابل تقسيم است، وظايف درون سازماني كه به مجموعه اداره كل 

مربوط مي شود و وظايف برون سازماني كه شامل نظارت بر اقامه نماز در واحدهاي توليدي و صنعتي است .

ساخت 2 واحد فرآوري توليد شمش طلا در آذربايجان غربي 
معاون امور معادن     آذربايجان غربي
سازمان صنعت، 
معدن و تجارت آذربايجان غربي از س�اخت دو 
واحد فرآوري توليد شمش طلا در استان خبر داد. 
پريسا عابدپور معاون امور معادن سازمان صنعت، 
معدن و تج��ارت آذربايجان غرب��ي در خصوص 
فرآوري مواد معدني در اس��تان گفت: امسال دو 
واحد فرآوري ب��ا ظرفيت تولي��د ۶۰۰ كيلوگرم 
شمش طلا و زمينه ايجاد اشتغال ۸۱ نفر در استان 

احداث و وارد مراحل توليد شده اند.  وي همچنين با اشاره به راه اندازي واحد توليدي سيليس نشور و ميكرو 
سيليس در استان با ظرفيت ۳ هزار تن در سال و اشتغال ۱۰ نفر افزود: اين واحدهاي فرآوري با هدف جلوگيري 
از خام فروشي مواد معدني، ايجاد زمينه اشتغال و همچنين بهره برداري اصولي از ظرفيت معادن انجام مي شود.  
معاون امور معادن سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربايجان غربي از جذب و تخصيص ۱۵ درصد از سهم كل 
حقوق دولتي براي ايجاد زيرساخت ها به مبلغ ۱/۵ ميليارد تومان براي شهرستان تكاب طي سال جاري خبر داد 

و ادامه داد: بخشي از اين حقوق دولتي براي توسعه زيرساخت هاي اين شهرستان هزينه شده است.

ايجاد۳ شهرستان جديد در هرمزگان
بخش ه���اي     هرمزگان
تخ�ت، قلع�ه 
قاضي و شميل در اس�تان هرمزگان به سه 

شهرستان مجزا تبديل مي شوند. 
فريدون همتي استاندار هرمزگان با اشاره به اينكه 
ايجاد سه شهرستان جديد در اين استان متشكل 
از بخش هاي تخت، قلعه قاضي و شميل گفت: 
ارتقاي ش��ميل به بخش يكي از درخواست ها و 
مطالبات مردم اين منطقه بود كه نظام جمهوري 
اسلامي ايران نيز به اين خواسته مردم احترام گذاشت و با پيگيري هاي گسترده توسط مجموعه مديريت 
استان، استانداري و نمايندگان مردم در مجلس شوراي اسلامي و همچنين كمك هاي ويژه وزير كشور، اين 
كار مهم صورت گرفت.  وي افزود: ارتقاي شميل به بخش و آغاز فعاليت بخشداري آن، مي تواند منشأ تحول 
و توسعه براي بخش شميل باشد.  استاندار هرمزگان ادامه داد: بخش شميل از استعدادها و توانمندي هاي 
بسياري برخوردار است كه يكي از مهم ترين آنها وجود اراضي كشاورزي در اين بخش و فعاليت گسترده 

مردم در زمينه توليد محصولات كشاورزي و ارسال آن براي مناطق مختلف كشور است.

 طرح جنگلانه 
در مراتع كرمان اجرا شد

براي افزايش پوشش گياهي در     كرمان
مراتع دارسينوئيه كرمان، طرح 
جنگلانه با كاش�ت بذر بادام كوهي در اين اس�تان اجرا شد. 
مهدي محمد ميرزائيان مسئول اداره آموزش، ترويج و مشاركت هاي 
مردمي اداره كل منابع طبيعي كرمان گفت: طرح جنگلانه در مراتع 
دارسينوئيه واقع در حوزه آبخيز بند مملكت، با كاشت بذر درختچه 
بادام كوهي با مشاركت سازمان هاي مردم نهاد، همياران طبيعت 
و منابع طبيعي كرمان براي افزايش و تقويت پوشش گياهي اجرا 
ش��د.   وي افزود: حفظ خاك در برابر فرس��ايش هاي آبي و بادي، 
افزايش نفوذپذيري خاك و تغذيه سفره هاي زيرزميني از اهداف 
اجراي طرح جنگلانه است و نوع بذر كشت شده براساس شرايط 
اقليمي، توپوگرافي و تيپ گياهي منطقه انتخاب مي شود.  مسئول 
اداره آموزش، ترويج و مشاركت هاي مردمي اداره كل منابع طبيعي 
كرمان از علاقه مندان به منابع طبيعي خواست با عضويت در طرح 
 http://hamyartabiat. frw. ir هميار طبيعت از طريق سامانه

كارت هميار طبيعت را به صورت رايگان دريافت كنند.

 آغاز پويش مهر حاج قاسم
 با هدف بازسازي عتبات عاليات

معاون فرهنگي ستاد بازسازي      البرز
عتب�ات عالي�ات الب�رز از آغاز 
پوي�ش مه�ر ح�اج قاس�م به هم�ت اي�ن نه�اد خب�ر داد. 
امير رحماني معاون فرهنگي ستاد بازسازي عتبات عاليات البرز گفت: 
به منظور تسهيل اهداي نذورات و هداياي نقدي، ستاد بازسازي عتبات 
و عاليات مقدسه در به كارگيري از شيوه هاي نوين پرداخت نذورات 
سامانه اي به عنوان پرداخت آنلاين در سايت مركز اين ستاد راه اندازي 
شده اس��ت.  وي افزود: به همين منظور هموطنان بعد از مراجعه به 
سامانه مي توانند، مبلغ دلخواه و نوع مشاركت همچون توسعه بازسازي 
صحن حضرت زينب كبري)س( در كربلاي معلي، سامرا، نجف و… 
و همچنين پويش هايي مانند پويش مهر حاج قاس��م براي ساخت 
مدرسه، آبرساني، ساخت مسكن كه در اين سامانه قرار دارد را انتخاب 
كنند.  معاون فرهنگي ستاد بازسازي عتبات عاليات البرز تصريح كرد: 
هموطنان مي توانند به شكلي ايمن هداياي نقدي خود را به هر مقدار 
دلخواه به وسيله كارت هاي بانكي از طريق اينترنت طي كمترين زمان 

ممكن به آدرس www. atabat. org پرداخت نمايند. 

 ارائه خدمات پزشكي رايگان
 به ۱2۵ نفر در كرمانشاه

مس�ئول كانون خدمتي رضوي     كرمانشاه
كرمانش�اه از ارائ�ه خدم�ات 
پزش�كي و دارويي رايگان به 1۲۵ نفر در كرمانشاه خبر داد. 
محمد نظري مس��ئول كانون خدمتي رضوي كرمانش��اه گفت: 
همزمان با ايام اولين سالگرد شهادت سپهبد حاج قاسم سليماني 
اجراي نيات واقفين خيراندي��ش اداره اوقاف و امور خيريه ناحيه 
يك كرمانشاه با همراهي خادمياران رضوي منطقه دو ارائه خدمات 
پزشكي و دارويي رايگان به مردم محروم كرمانشاه صورت گرفت.  
وي با اشاره به برگزاري محفل انس با قرآن در مسجد اميرالمومنين 
علي عليه السلام، افزود: در همين راستا با حضور تيم پزشكي در 
مس��جد اميرالمومنين علي عليه السلام كرمانش��اه به ۱۲۵ نفر 
خدمات پزشكي و دارويي رايگان ارائه شد.  مسئول كانون خدمتي 
رضوي كرمانشاه تصريح كرد: برهمين اساس و با همكاري اداره 
اوقاف و امور خيريه كرمانشاه ارائه اين خدمات تا پايان سال ادامه 
خواهد داشت.  نظري ادامه داد: اين خدمات دارويي و پزشكي با 

بالاترين كيفيت در اختيار نيازمندان قرار خواهد گرفت. 

پايان ساخت 3729 واحد مسكوني و دامي 
در مناطق زلزله زده ميانه و سراب

 پرداخت ۵32 مورد تسهيلات اشتغالزايي 
به مددجويان ملايری

ت  عملي��ا    آذربايجان شرقي
ني  ختما سا
۳ه�زار و ۷۲۹ واح�د مس�كوني و دامي در 
مناطق زلزله زده ميانه و س�راب در اس�تان 

آذربايجان شرقي پايان يافت. 
حاف��ظ باباپ��ور مدي��ركل بني��اد مس��كن 
آذربايجان ش��رقي با بيان اينكه در زلزله س��ال 
گذشته شهرستان هاي ميانه و س��راب ۶ هزار 
و ۵۵۲ واحد خسارت ديده بود، گفت: عمليات 
احداث و بازس��ازي واحدهاي خس��ارت ديده 
بلافاصله از سال گذش��ته در اين شهرستان ها 
آغاز شد و پس از احداث ۳ هزار واحد مسكوني 
براي آسيب ديدگان اين حادثه، بازسازي ۳هزار و 
۵۵۲ واحد مسكوني شهري و روستايي خسارت 
ديده نيز از سوي اين بنياد انجام شد. وي با بيان 
اينكه در زمين لرزه ۵/9 ريشتري شهرستان هاي 
ميانه و سراب يك هزار و ۷9۷ واحد شهري و 4 
هزار و ۷۵۵ واحد روس��تايي آس��يب ديده بود، 
افزود: در جريان احداث و بازس��ازي واحدهاي 
خسارت ديده مناطق زلزله زده، ۳ هزار و ۸۷۱ 
واحد مس��كوني و دامي آواربرداري شده است.  
مديركل بنياد مسكن آذربايجان شرقي، پي كني 
4 هزار و ۷۸۶ واحد مس��كوني و دامي، اجراي 

فنداسيون 4 هزار و ۶۶۵ واحد مسكوني و دامي، 
اجراي اس��كلت 4 هزار و ۵۲۸ واحد مسكوني 
و دام��ي و اجراي س��قف 4 ه��زار و 4۱۳ واحد 
مس��كوني و دامي را از ديگر اقدامات اين بنياد 
در اين مناطق اعلام كرد.  باباپور با اشاره به ادامه 
عمليات تعمير و بازسازي واحدهاي مسكوني 
و دامي آس��يب ديده از زلزله در شهرستان هاي 
ميانه و س��راب، ادامه داد: تاكن��ون ۱۱ هزار و 
۵۸4واحد ب��راي دريافت تس��هيلات احداث 
واحدهاي دامي و معيشتي به بانك هاي عامل 
معرفي شده است.  وي يادآورشد: در اين مدت 
۱۱ هزار و 4۰ قرارداد اعطاي تسهيلات احداث 
واحدهاي دامي، معيشتي و تعميري نيز از سوي 

بانك هاي عامل منعقد شده است.  
مديركل بنياد مسكن آذربايجان شرقي گفت: 
طبق برنامه ريزي هاي انجام شده مابقي ساخت 
وتعميرات نيز تا پايان امسال اجراي و در اختيار 
مالكان قرار خواهد گرفت.  زلزله ۵/9 ريشتري 
۱۷ آبان سال ۱۳9۸ آذربايجان شرقي با كانون 
ترك ميانه موجب جان باختن پنج تن و خسارت 
۱۰ تا ۱۰۰ درص��دي به بي��ش از ۶ هزار واحد 
مسكوني شهري و روستايي در شهرستان هاي 

سراب و ميانه شد. 

۵۳۲ م���ورد     همدان
ت  تس���هيلا
اشتغالزايي از منابع داخلي  كميته امداد امام 
خميني)ره(، به مبلغ ۲۲ ميليارد و ۷۹۶ ميليون 
تومان ب�ه نيازمندان ملايري پرداخت  ش�د. 
تيمور كرمي مق��دم مدير كميت��ه امداد ملاير 
با اش��اره به پرداخ��ت ۵۳۲ مورد تس��هيلات 
اشتغالزايي به نيازمندان اين شهرستان گفت: 
از اين تعداد 4۰۶ م��ورد تبص��ره ۱۶ به مبلغ 
۱9ميلي��ارد و 4۵۰ ميليون توم��ان، ۳۸ مورد 
اشتغال روس��تايي به مبلغ يك ميليارد و ۷۷۰ 
ميليون تومان و مبلغ 4۸۰ ميليون تفاهمنامه 
صندوق مهر ايران است.  وي با بيان اينكه ۶۰ 
درصد م��وارد فوق در حوزه دامپ��روري بوده و 
مابقي در بخش هاي صنفي، توليدي، خدماتي 
اس��ت، افزود: در حال حاضر ۱9۸۰ طرح فعال 
تحت نظارت است و در سال جاري تاكنون ۸۶۶ 

مورد آموزش داده شده است.  
مدير كميته امداد شهرس��تان ملاير در ادامه 
به توزيع يك هزار بس��ته معيش��تي به تازگي 
بين خانواده هاي نيازمند اش��اره كرد و يادآور 
شد: همزمان با ش��يوع كرونا مراكز نيكوكاري 
وابسته به كميته امداد كمك هاي زيادي را به 

خانواده هاي نيازمند و تحت پوش��ش داشتند.  
كرمي مقدم با بي��ان اينكه اي��ن مراكز حامي 
خانواده هاي بدسرپرست، بي سرپرست و نيازمند 
ب��وده و در قالب كمك هاي مردم��ي و زيرنظر 
كميته ام��داد فعاليت مي كنن��د، گفت: توزيع 
سبدهاي معيشتي بين خانواده هاي نيازمند، 
البس��ه و لوازم التحرير در بي��ن دانش آموزان 
نيازمند، كمك در حوزه دارو و درمان بيماران 
نيازمند و تهيه و توزيع تعدادي جهيزيه از جمله 

اقدامات اين مراكز است.  
وي با اش��اره به اينكه در حال حاضر ۱۵ مركز 
نيكوكاري در س��طح اين شهرس��تان فعاليت 
مي كنند، خاطرنشان كرد: مبلغ هزينه شده براي 
هر كدام از اين بسته ها بيش از ۳۵۰ هزار تومان 
بوده و در مجموع بي��ش از ۳۵۰ ميليون تومان 
در اين زمينه هزينه شده اس��ت.  مدير كميته 
امداد شهرستان ملايرگفت: برنامه كميته امداد 
امام خميني)ره( بر آن اس��ت كه خانواده هاي 
نيازمند بتوانند با يك برنامه ريزي همه جانبه در 
دوره كوتاهي كه تحت حمايت اين نهاد مقدس 
قرار مي گيرند با بهره گيري از كمك هاي امداد، 
خيران، بستگان و مساعدت هاي دولت، توانمند 

شده و به مرحله خود اتكايي برسند.

  البرز: دو واكسن تب برفكي و آنفلوانزاي فوق حاد پرندگان از طريق 
ويدئوكنفرانس رئيس جمهوري در البرز رونمايي شد.   مديرشركت دانش 
بنيان توليد كننده واكسن تب برفكي و آنفلوانزاي فوق حاد پرندگان گفت: 
به علت تحريم ها، كشورهاي ديگر از صادرات روغن واكسن تب برفكي به 
ايران خودداري مي كردند و محققان اين شركت موفق به توليد اين روغن 
شدند.  پرويز هوشمند پور افزود: اين دو واكسن استراتژيك است و با كيفيت 

بالا در استان البرز به توليد انبوه خواهد رسيد. 
  مركزي: مديرعامل شركت گاز استان مركزي گفت: به منظور سنجش 
علمي ميزان رضايتمندي ذينفعان از خدمات شركت گاز و در راستاي ارائه 
خدمات بهتر و رس��يدن از كميت به كيفيت با تغيير فرآيندهاي جاري، 
طرح پژوهشي تحليل ذينفعان براساس دس��تورالعمل ابلاغي از سوي 
شركت ملي گاز ايران در قالب پروژه اي تعريف شد. محمدرضا سميعي 
افزود: در اين طرح مقرر شد انتظارات ذينفعان شركت گاز در ۱۱ بخش 
مجزا شامل، مشتركين عمده، مش��تركين جز، متقاضيان و مراجعين، 
همسايگان تأسيسات، نمايندگان جامعه، ذينفعان اصلي، تأمين كنندگان 
كالا، پيمانكاران اجرايي، پيمانكاران خدماتي و همچنين كاركنان رسمي و 

غير رسمي شناسايي و رضايت آنها مورد سنجش قرار گيرد. 
  گلستان: مديرعامل شركت آب و فاضلاب استان گلستان از شستشوي 
۳۶۸ كيلومتر ش��بكه و خطوط انتق��ال فاضلاب در ش��هر هاي گرگان، 
بندرتركمن، كردكوي و بندرگز خبرداد و گفت: اين عمليات در راستاي 
جلوگيري از رسوب گذاري، جلوگيري از ايجاد شرايط بي هوازي و پيشگيري 
از انتشار بو در چهار شهر استان صورت گرفت.  مهندس بهزاد هرمزي افزود: 
۲۱۵ فقره همسطح سازي منهول هاي فاضلاب، اصلاح و بازسازي ۷۷ فقره 
انشعاب، تعويض ۱۸۰ فقره دريچه هاي منهول فاضلاب، رفع ۲۱۸ مورد 
اتفاقات شبكه فاضلاب و مه پاشي ۷ هزار و ۸۸۷ منهول فاضلاب در راستاي 

از بين بردن حشرات موذي از ديگر اقدامات بوده است. 
  خوزستان: مديركل بنادر و دريانوردي استان خوزستان و مدير منطقه 
ويژه اقتصادي بندر امام خميني)ره( گفت: با ه��دف ارتقاي بهره وري و 
ارائه خدمات مطلوب تر به مشتريان در حوزه انبارش، تخليه و بارگيري 
فرآورده هاي نفتي، پايانه نفتي مجهز و پيش��رفته اي با ظرفيت ۱۶هزار 
متر مكعب با مشاركت بخش خصوصي توانمند در مجتمع بندري امام 
خميني)ره( به بهره برداري رسيد. عادل دريس در تشريح ويژگي هاي اين 
پايانه نفتي كه در مساحتي حدود ۱۸هزار و ۸۶۰ متر مربع واقع در اراضي 
پشتيباني مجتمع بندري امام خميني)ره( با سرمايه گذاري اوليه ۳۵۰ 
ميليارد ريال احداث و به مرحله بهره برداري رسيده است، افزود: اين پروژه 
شامل سه مخزن سقف ثابت فرآورده سنگين )نفت كوره( به ظرفيت اسمي 
۳۰۷۸۶ متر مكعب و دو مخزن با سقف داخلي متحرك فرآورده سبك 

)گازوييل و نفتا( به ظرفيت اسمي ۱۶ هزار متر مكعب است.

 تعليق آبگيري سد ژاوه
برای جلوگيری از  فاجعه زيست محيطي

وقتي 1۲ سال پيش خبر احداث سد ژاوه در سنندج به گوش اهالي اين 
منطقه رسيد احساس كردند ديگر نبايد نگران آبياري زمين هاي خود 
باشند و اين سد مي تواند براي تمام فصول آب مورد نياز زراعتشان را 
تأمين كند. هر چند در زمان كلنگ زني سد ژاوه، مثل تمام پروژه هاي 
ديگر مس�ئولان ملي و اس�تاني دور ه�م جمع ش�ده و حرف هاي 
قش�نگ زدند و وعده هاي ش�يرين دادند و گفتند ك�ه در كمتر از 
سه سال شاهد بهره برداري از اين س�د خواهيم بود. اما حالا بعد از 
گذشت 1۲ سال و درست زماني  كه شمارش معكوس براي آبگيري 
اين سد آغاز شده است، رئيس ش�وراي سياستگذاري آب و خاك 
كميسيون آب و كشاورزي اتاق بازرگاني سنندج در خواست كرده 
تا تعيين تكليف ورود آلاينده هاي خطرناك و سمي به درياچه سد 
از آبگيري آن جلوگيري كرده و اين كار به زماني ديگر موكول شود. 

    
اوايل سال ۱۳۸۸ بود كه خبر رس��يد عمليات اجراي سد مخزني ژاوه در 
سنندج آغاز شده است. سدي كه از يك سال قبل تر عمليات تونل انحرافي 
و تجهيز كارگاهش شروع شده و به گفته مسئولان وقت قرار بود با تلاش 
همه عوامل و پيمانكاران با سرعت و دقت ويژه اي در كمترين زمان ممكن 
به مرحله بهره برداري برسد.  برآورد اوليه براي احداث سد ژاوه كه از محل 
اعتبارات ملي تأمين مي شد در آن زمان مبلغي بيش از ۲ هزار و ۷۰۰ ميليارد 
ريال اعلام ش��د. ضمن اينكه در صورت نياز، اين اعتبار به ۳ هزار و ۷۰۰ 
ميليارد ريال نيز قابل افزايش بود.  اين رقم سرمايه گذاري كاري مي كرد تا 

سد ژاوه بتواند به صورت سالانه ۱۸۰ ميليون متر مكعب آب ذخيره كند. 
   وعده هاي شيرين براي هدر دادن بودجه

اواخر س��ال ۱۳9۰ عمليات اجرايي س��امانه انتقال آب سد ژاوه به دشت 
دهگلان با حضور معاون اول رئيس جمهور وقت آغاز شد.  در آن زمان كه 
محمدرضا رحيمي در جايگاه معاون اول رئيس جمهور به همراه وزير نيرو 
به كردستان رفته بود در كنار مديران استان روبان آغاز عمليات ساخت فاز 
نخست سامانه انتقال آب سد ژاوه به دشت دهگلان را پاره كردند تا كارها 
شروع شود.  در اين مراسم كه در محل احداث سد ژاوه برگزار شد، كلنگ 
سامانه انتقال آب سد ژاوه به دشت هاي قروه و دهگلان بر زمين زده شد و 
معاون اول رئيس جمهور خواستار تأمين به موقع اعتبار اين پروژه و تسريع 
در عمليات اجرايي آن شد.  اين سامانه هم با هزينه اي بالغ بر ۲۰۰ ميليارد 
تومان ساخته مي شد كه در طول مس��ير داراي شش ايستگاه پمپاژ بوده 
و با هدف تأمين آب كشاورزي ۱۷ هزار هكتار از اراضي پايين دست سد، 
نقش مهمي در پروژه بر عهده داشت.  سدي كه با هدف اصلي تأمين آب 
كشاورزي زمين هاي حاصلخيز اطراف و همچنين انتقال آن به دشت هاي 
حاضلخيز قروه و دهگلان شروع به ساخت ش��د و مسئولان با تسريع در 
ساخت و احداث آن تأكيد مي كردند بايد با بس��يج امكانات و استفاده از 
توانمندي هاي استان زمينه هاي بهره برداري هر چه سريعتر از پروژه اين 
چنيني فراهم شود، حالا بعد از گذشت نزديك به ۱۲ سال به روزگاري دچار 

شده كه كارشناسان درخواست كرده اند از آبگيري آن جلوگيري شود. 
   سرمايه اي كه بر باد رفت

خرداد ماه س��ال جاري بود كه رئيس س��ازمان مديري��ت و برنامه ريزي 
كردستان با بيان اينكه سال ۱۳99 س��ال بهره برداري از پروژه هاي مهم 
حوزه آب در استان خواهد بود، گفت: »اميدواريم شاهد اثرگذاري و نقش 
مؤثر اين پروژه ها در توسعه اس��تان، ايجاد اشتغال، توليد ثروت و جهش 
توليد باشيم.« بهرام نصراللهي زاده با تأكيد بر اينكه تاكنون بيش از ۲ هزار 
ميليارد تومان در سدهاي آزاد و ژاوه هزينه شده اس��ت و بايد اثرات آن 
در زندگي مردم مشاهده ش��ود، ادامه داد: »سد ژاوه به منظور تأمين آب 
دشت هاي شرقي استان احداث شده و عمليات اجرايي ساختمان هر دو 
سد به پايان رسيده و تكميل پروژه هاي انتقال و... نيازمند اتخاذ تصميماتي 
در سطح ملي است كه مديران اس��تان آن را پيگيري مي كنند.« اما روز 
گذشته رئيس شوراي سياستگذاري آب و خاك كميسيون آب و كشاورزي 
اتاق بازرگاني سنندج درخواست كرد تا آبگيري سد ژاوه به زماني ديگر 
موكول شود.  سيد مختار هاشمي با بيان اينكه مسئولان استاني از آبگيري 
سد ژاوه تا تعيين تكليف ورود آلاينده هاي خطرناك و سمي به درياچه 
س��د جلوگيري كنند، گفت: »همانطور كه مس��تحضر هستيد از سوي 
دستگاه هاي متولي امر اعلام شده است كه آبگيري سد ژاوه اوايل بهمن 
ماه جاري شروع خواهد شد. همه مي دانند كه اين حوضه و آورد آبي اين 
سد چقدر آلوده است و بدون شك شروع آبگيري اين سد به معناي شكل 

دادن فاجعه زيست محيطي غير قابل جبراني خواهد بود.«
وي خاطرنش��ان كرد: »زماني كه كيفيت آب رودخانه ورودي به سد 
ژاوه در حد استاندارد نباشد، اين كار فاجعه آفرين است.« عضو كميته 
آب شبكه ملي دانش��گاه و جامعه تصريح كرد: »در حد فاصل سنندج 
تا س��د ژاوه، بوي فاضلاب و تعفن رودخانه اي كه جاري است غيرقابل 
تحمل است حال اگر آب به صورت راكد در مخزن سد جمع شود اهالي 

روستاهاي اطراف سد، راهي جز تخليه روستا نخواهند داشت.«
به گفته هاشمي، در حال حاضر بخشي از اين فاضلاب در آبياري باغات 
اطراف رودخانه مورد استفاده قرار مي گيرد و با توجه به عدم كنترل لازم، 
مردم آلاينده ها را به صورت محصولات توليدي كشاورزي و باغي مصرف 
مي كنند.  وي گفت: »علاوه بر موارد ذكر شده، با لايروبي مسير رودخانه 
كه امسال انجام شد بس��تري كه قبلًا تثبيت ش��ده بود در حال حاضر 
دس��تكاري ش��ده و به آلايندگي ها خواهد افزود. آبگيري سد ژاوه يك 
فاجعه زيست محيطي و بهداشتي است و وضعيت امراض عفوني از جمله 
كرونا را تشديد مي كند.« اما نكته حائز اهميت اين است كه اين فاجعه 
زيست محيطي لطمه بزرگي به پرونده ثبت جهاني هورامان خواهد زد و 
بر اين اساس مطالبه جامعه علمي، دانشگاهي و مردم و سمن ها ممانعت 

از آبگيري سد قبل از تصفيه كامل فاضلاب است.

 دريای عمان 
صنايع تشنه يزد را سيراب مي كند

استان يزد از جمله استان هاي خشك ايران به شمار مي آيد كه طي 
دهه هاي اخير و بر اثر خشكسالي هاي حاكم بر استان هاي ايران، از 
كمبود آب رنج مي برد. بعد از استقرار آب شيرين كن ها در كنار درياي 
عمان و خليج فارس براي تأمين آب استان هاي جنوبي و مركزي ايران، 
حالا يزدي ها هم براي بهره مندي از اين آب دست به كار شده اند و به 
گفته مديرعام�ل آب منطقه اي يزد، خط انتق�ال آب از عمان به اين 
اس�تان براي مصرف صناي�ع از چندي پيش در دس�ت مطالعه قرار 
گرفته و اين طرح هم اكنون در مرحله رايزني با س�رمايه گذار است. 

    
تغيير اقليم و بحران آب از جمله پيامدهاي خشكس��الي به حس��اب 
مي آيد كه اثرات مختلفي را از اين تغييرات در سطح كشور خاصه استان 
يزد شاهد هستيم.  طبق آمار منتشره، ميزان بارندگي ايران يك سوم 
ميانگين جهاني است ولي ما در حال حاضر دو برابر ميانگين جهاني در 

كشور آب مصرف مي كنيم. 
بي ترديد بقاي استان كويري يزد در گرو حل مسئله آب است. بنابر اين 
اگر اين مشكل در زمان مناسب و به نحوي اصولي برطرف نشود و وضع 
به همين منوال پيش برود يزد در آينده ب��ه بياباني برهوت و غيرقابل 
سكونت تبديل خواهد شد كه ساكنان آن راهي جز مهاجرت به ديگر 
استان هاي كشور نخواهند داشت.  حالا و براي جلوگيري از پيامدهاي 
كم آبي در يزد، قرار است آب درياي عمان به اين منطقه منتقل شود. 

كاري كه به گفته مديرعامل آب منطقه اي يزد، خط انتقال آب از عمان 
براي مصرف صنايع از چندي پيش در دست مطالعه قرار گرفته و اين 

طرح هم اكنون در مرحله رايزني با سرمايه گذار است. 
محمدمهدي جواديان زاده، با اشاره به اينكه از سال 9۷ موضوع تدوين 
طرح سازگاري با كم آبي هر استان در دستور كار هيئت دولت قرار گرفته 
است، مي گويد: »هر استان بايد با تشكيل كميته تخصصي اين طرح را 

با هدف پايدار كردن منابع آب زيرزميني، تدوين كند.«
وي ادامه مي دهد: »تدوين طرح سازگاري با كم آبي در يزد نيز از همان 
زمان در يزد آغاز شد و به زودي طرح هايي در زمينه آب شرب، كشاورزي 
و صنعت تدوين و به كارگروه ملي ارسال مي شود.« به گفته جواديان، 
از آنجا كه اين طرح به امضاي همه دست اندركاران حوزه آب مي رسد، 
همه مكلف به اجراي آن هستند.  مديرعامل شركت آب منطقه اي يزد 
يادآور مي شود: »با توجه به اينكه سالانه ۲۳۰ ميليون مترمكعب بيش 
از ظرفيت سفره هاي آب زيرزميني يزد، از اين منابع برداشت مي شود در 
حال حاضر برنامه ما تا پنج سال آينده، برداشت نكردن اين ميزان است و 

فعلًا به دنبال جبران خسارت هاي گذشته نيستيم.«
وي با اشاره به اينكه در همه بخش ها مي توان با مديريت مصرف، اين 
مهم را محقق كرد، مي گويد: »در حال حاضر جهاد كشاورزي يزد اعلام 
كرد كه با ۵ درص��د ميزان آبي كه اكنون در حوزه كش��اورزي مصرف 

مي شود، مي تواند ۵۰ درصد محصولات فعلي را توليد كند.«
جواديان زاده تأكيد مي كند: »اگر محصولات كش��اورزي با استفاده از 
تكنولوژي هاي روز آبياري شوند، به طور قطع ميزان مصرف بسيار كمتر 
مي شود و با مصرفي بس��يار كمتر از ميزان فعلي مي توان چندين برابر 
محصول توليد كرد.«  مديرعامل شركت آب منطقه اي يزد با اشاره به 
اينكه يكي از مشكلات موجود در مسير مديريت مصرف آب، نداشتن 
الگوي مشخص در زمينه هاي شرب، كشاورزي و صنعت است كه تلاش 
ما شناسايي و معرفي الگو در زمينه صرفه جويي در مصرف آب در قالب 
طرح سپاس است، در مورد خطوط مصوب انتقال آب استان يزد تصريح 
مي كند: »خط انتقال از درياي عمان به يزد بايد توسط بخش خصوصي 
اجرا شود كه در حال حاضر چند سرمايه گذار طرح كشور دعوت شده اند 

و اكنون در مرحله رايزني با آنها هستيم.«
وي مي گويد: »خط دوم انتقال آب نيز با همكاري نمايندگان استان يزد 
در مجلس در مرحله پيگيري براي تخصيص بودجه است كه اميدواريم 

با تحقق اين امر، شاهد سرعت گرفتن اجراي اين خط باشيم.«


